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Kövér László: Európa a világgazdasági versenyben súlyosan lemaradt 

versenytársaihoz képest az elmúlt öt évben 
2024. április 23. – MTI, hirado.hu, ORIGO, Magyar Nemzet 

Európa legégetőbb problémáit tükrözik az Európai Unió Tanácsának soros elnökeként 

szervezett magyar parlamentközi konferenciák az idei év második felében - mondta a magyar 

Országgyűlés elnöke, aki az európai uniós tagországok parlamenti elnöki konferenciájának 

zárónapján ismertette az elképzeléseket kedden a spanyolországi Palmában. "Különös félév 

előtt állunk, hiszen a magyar elnökségnek a június elején megválasztásra kerülő új uniós 

parlamenttel kell majd együttműködnie a magyar szervezésű parlamentközi események során" 

- fogalmazott Kövér László. Mint mondta, a konferenciák témái tükrözni fogják Európa 

legégetőbb problémáit, így kiemelten szóba kerül a bővítés, az Európa biztonságát 

veszélyeztető kihívások, az európai demográfiai folyamatok, az unió gazdaságpolitikai 

kormányzása, és az illegális migráció elleni küzdelem, illetve a strukturális alapok jövője. Az 

események közül ötnek a magyar Országház ad otthont, ezen kívül az Europol ellenőrzéséről 

szóló konferenciát az Európai Parlamenttel társszervezésben, Brüsszelben rendezik meg. "A 

kötelező események mellett egy további, a kontinensünk népei szempontjából fontos 

parlamentközi eseményt szervezünk az Országházban december elején Kulturális örökség és 

nemzeti közösségek identitása címmel" - tette hozzá. 

 

Egyhangúlag fogadták el az uniós tagországok parlamenti elnökei palmai 

konferenciájuk következtetéseit 
2024. április 23. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap 

Az európai uniós tagországok parlamenti elnöki konferenciájának következtetései közül jó 

néhány jelen lesz azokban a vitákban, melyek lényege, hogy továbbra is elmélyüljünk Európa 

közös kihívásaiban, és a nemzeti parlamentek miként járuljanak hozzá ezek megoldásához - 

összegezte a spanyol törvényhozás alsóházának elnöke a kétnapos tanácskozást lezáró 

beszédében kedden, a spanyolországi Palmában. A konferencián részt vevő 25 uniós tagállami 

parlament vezetője egyhangúlag fogadta el a 46 pontból álló, úgynevezett elnökségi 

következtetéseket, amelyek egyebek mellett kitérnek az európai nyitott stratégiai autonómiára, 

védelmi és biztonsági kérdésekre, Ukrajna támogatására, a migrációra, a nemzeti parlamentek 

szerepére, az unió versenyképességére, valamint a bővítési folyamatra. A konferencia elfogadta 

és lábjegyzetben tüntette fel, hogy Magyarország néhány pontban kifogással élt a végleges 

szöveggel kapcsolatban. Kinyilvánította például, hogy az Országgyűlés véleménye szerint az 

illegális migrációt támogató embercsempészet bűncselekmény, így ennek elkövetését a 

büntetőjog eszközeivel szükséges kezelni, Ukrajna további uniós támogatásához pedig 

hozzáfűzte, hogy a magyar parlament felhívja a figyelmet a nemzeti kisebbségek jogainak 

tiszteletben tartására. 
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Szili Katalin: fiatal korban el kell sajátítani a közös tudást a környezetvédelmi 

kihívásokról 
2024. április 23. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, ma7.sk 

Fontos minél fiatalabb korban elsajátítani a közös tudást a környezetvédelmi kihívásokról - 

jelentette ki Szili Katalin miniszterelnöki főtanácsadó a felvidéki Hetényben, ahol előadást 

tartott a Fenntarthatóság Témahét keretében tartott rendezvényen kedden. Szili Katalin a helyi 

Tarczy Lajos Alapiskolában tartott rendezvényen a környezetvédelmi tudatosságról, és az ezzel 

kapcsolatos egyéni felelősségről, valamint az élőlényfajok megóvásának és az erőforrások 

megtakarításának szükségességéről is beszélt. A miniszterelnöki főtanácsadó felidézte: 

korábban a környezetvédelmi államtitkári posztot is betöltötte, és még házelnökként 

létrehozója volt a Nemzeti Fenntartható Fejlődés Tanácsnak, és már az április 22-ei Föld 

napjához kapcsolódó Fenntarthatósági Témahét bevezetése után felvetette, hogy azt jó lenne 

kiterjeszteni az egész Kárpát-medencére. Rámutatott: tavaly már több, mint három és fél ezer 

iskola vett részt a Fenntarthatósági Témahét programban. 

 

Veres András a megtévesztő ideológiák elutasításáról beszélt a nemzeti 

zarándoklat nyitómiséjén 
2024. április 23. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, Felvidék.ma 

Ma is az elutasítás szelleme mond ellent a hitnek, de semmiféle megtévesztő ideológia, 

gondolat vagy vágy nem szakíthat el Jézustól - mondta homíliájában Veres András püspök, a 

Magyar Katolikus Püspöki Konferencia (MKPK) elnöke a nemzeti zarándoklat nyitómiséjén 

Rómában kedden. A Szent Jánosról elnevezett - második legnagyobb - római bazilikában 

bemutatott, magyar nyelvű misén Veres András kijelentette, "hitünk megerősítésére nincsen 

alkalmasabb helyszín Rómánál, mely apostolok és vértanúk otthona". Hangsúlyozta, hogy a 

korona, amelyet egykor a római pápa küldött az államalapító Szent Istvánnak, "országunk és 

nemzetünk függetlenségét erősítette meg". A háromnapos magyar nemzeti zarándoklat az 

egykor pápai székhelyként szolgáló lateráni Szent János-bazilikában bemutatott magyar 

nyelvű misével vette kezdetét. Április 25-én reggel Ferenc pápa fogadja a magyarokat a vatikáni 

audenciateremben nekik fenntartott magánkihallgatáson. Azt követően a Szent Péter-

bazilikában Erdő Péter bíboros, prímás, esztergom-budapesti érsek mutatja be a zarándoklatot 

lezáró misét.  
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A bejutási küszöböt meghaladó eredményt jósol az RMDSZ-nek az EP-

választáson a legújabb felmérés 
2024. április 23. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata, maszol.ro, Körkép.sk, Krónika, 

Nyugati Jelen 

A romániai bejutási küszöböt valamelyest meghaladó, 5,1 százalékos eredményt jósol az 

európai parlamenti választáson az RMDSZ-nek az INSCOP közvéleménykutató legfrissebb, 

kedden ismertetett felmérése, miután márciusban ugyanez a cég még 3,9 százalékon mérte a 

magyar érdekképviseletet. A News.ro hírportál által megrendelt, április 10. és 20. között 

telefonos módszerrel végzett felmérés szerint a pártválasztók körében csaknem három 

százalékpontot javított a kormánypártok szövetsége. Az EP-választásokon közösen induló 

Szociáldemokrata Párt (PSD) és Nemzeti Liberális Párt (PNL) jelöltlistájára a 

pártpreferenciájukat megjelölő választók 46,6 százaléka adná voksát, de így is csaknem 2 

százalékponttal elmarad a két párt januárban külön-külön mért támogatottságának 

mértékétől. A legutóbbi, 2019-es EP-választáson az RMDSZ a romániai voksok 5,26 százalékát 

megszerezve két képviselőt küldött az EP-be, Winkler Gyula és Vincze Loránt személyében, 

akik most is az első két helyen szerepelnek a kisebb magyar pártok által is támogatott "magyar 

összefogás listáján". 

 

Az Erdélyi Magyar Szövetség mintegy 50 polgármester- és tanácselnök-jelöltet 

indít a romániai helyhatósági választásokon 
2024. április 23. – MTI, hirado.hu, Krónika 

Az Erdélyi Magyar Szövetség (EMSZ) mintegy 50 polgármester- és tanácselnök-jelöltet indít a 

júniusi romániai helyhatósági választásokon, és közel 1300 helyi és megyei önkormányzati 

képviselőjelöltet állít 110 helyszínen - közölte Zakariás Zoltán elnök kedden Kolozsváron. A 

kisebb erdélyi magyar párt elnöke sajtótájékoztatóján elmondta: pártja tisztában van az idei 

romániai választási év kihívásaival, és azzal, hogy maximalizálni kell a magyar szavazatok 

számát. Emlékeztetett: emiatt keresték meg választási együttműködési ajánlattal a Romániai 

Magyar Demokrata Szövetséget (RMDSZ), és írtak alá országos megállapodást. Az EP-

választásokról elmondta: az összefogás jegyében az RMDSZ-listát támogatják, amelyen 

jelöltjük, Szilágyi Zsolt a 4. helyet foglalja el. 

 

A PSD–PNL-koalíció Temes megyei tanácselnök-jelöltjét támogatja az RMDSZ  
2024. április 23. – Krónika 

A Szociáldemokrata (PSD) és a Nemzeti Liberális Párt (PNL) jelöltjét támogatja az RMDSZ a 

Temes megyei tanácselnöki tisztségért zajló küzdelemben, de saját tanácsosi listát állítanak. 

Ami pedig a megyeszékhelyt illeti, az Egyesült Temesvárért Szövetséghez csatlakoznak, 

amelyben a Mentsétek meg Romániát Szövetség (USR), a Népi Mozgalom Párt (PMP) és a 

Jobboldali Erő kap még helyet. „Az RMDSZ Temes megyei szervezete megyei vezetősége 

döntése alapján, a 2024 június 9-i helyhatósági választásokon a megyei tanácselnök jelöltek 

közül a szervezet Alfred Simonist fogja támogatni. Magyar közösségünk más-más helyzetben 

van Temesváron és a vidéki településeinken, de ettől függetlenül az RMDSZ célja a magyar 
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közösség érdekeinek érvényesítése változatos körülmények közepette” – jelentette be 

Facebook-oldalán a szövetség Temes megyei szervezete. Mint írták, „a pragmatikus döntés 

alapját a felek közötti párbeszéd és megegyezés képezi”.  

 

Magyar, román, két jóbarát? - Meglepően pozitív jelentés a védelmi tanácstól 
2024. április 23. – maszol.ro 

Románia biztonsági környezetének romlásával, az ukrajnai háború elhúzódásával, s az év végi 

amerikai elnökválasztások kétesélyes kimenetelével magyarázta a Maszolnak nyilatkozó 

szakértő, azt, hogy a Legfelsőbb Védelmi Tanács (CSAT) példátlanul pozitív módon számolt be 

a magyar-román kapcsolatok alakulásáról. Barabás T. János megjegyezte: Magyarország 

támogatja Klaus Iohannis NATO-főtitkári jelöltségét, a teljes jogú román Schengen-tagságot 

és Moldova EU-integrációját is. A Legfelsőbb Védelmi Tanács (CSAT) múlt héten közölt 2023-

as jelentése meglepően hangsúlyos részt szán a magyar-román viszonynak. Ennél is 

meglepőbb, hogy az alkotmány szerint az ország külpolitikai- és biztonsági stratégiáját 

meghatározó testület előrelépést jelez kétoldalú kapcsolatokban. A dokumentum dicséri a 

kétoldalú kapcsolatok alakulását, pozitív párbeszédről és konkrét közös projektekről beszél.  

 

Aggodalomra ad okot az USA Romániáról szóló országjelentése 
2024. április 23. – maszol.ro 

Közzétette Romániára vonatkozó 2023-as emberi jogi jelentését az Amerikai Egyesült Államok 

külügyminisztériuma. Az évente rendszeresen összeállított és az amerikai külügyminisztérium 

által hétfőn nyilvánosságra hozott országjelentés aggodalomra adhat okot, ugyanis már a 

legelején leszögezik, hogy Romániában nem történt jelentős változás az emberi jogok 

tiszteletben tartásának vonatkozásában, illetve hogy súlyos a kormányzati korrupció. Az 

etnikai kisebbségek közül a magyarok elsősorban a magyar nyelv használatával kapcsolatos 

diszkriminációról számoltak be. A nemzeti kisebbség szerint a román hatóságok nem tartják 

be azt a törvényt, amely kimondja, hogy az etnikai kisebbségek jogosultak anyanyelvükön 

intézni ügyeiket a helyi önkormányzatokkal azokon a településeken, ahol a kisebbség a 

lakosság legalább 20 százalékát teszi ki. Jelentések szerint a helyi hatóságok nem hajtották 

végre azt a törvényt sem, amely előírja, hogy a legalább 20 százalékos kisebbségi lakossággal 

rendelkező településeken kétnyelvű útjelző táblákat kell elhelyezni. 

 

Nagy Feró és a Beatrice lesz a Kolozsvári Majális idei sztárfellépője 

2024. április 23. – maszol.ro 

Idén is lesz Kolozsvári Majális a Colina Parkban. A minden korosztályt megszólító, igazi családi 

rendezvény már-már hozzánőtt a város lakóinak szívéhez. Oláh Emese, Kolozsvár 

alpolgármestere a keddi sajtótájékoztatón elmondta, a rendezvény már több mint 15 éves 

múltra tekint vissza, és évről-évre nagyobb az érdeklődés iránta. A hivatalos adatok szerint 

tavaly 4500–5000 ember fordult meg az egész napon át tartó eseményen, idén pedig még több 

érdeklődőre számítanak, hiszen nagyobb finanszírozási keretet kaptak, így az előző évekhez 

képest is több izgalmas és színvonalas programmal készülnek az odalátogatóknak. 
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Horváth Anna: Biharban megfontoltak és nagylelkűek voltak az RMDSZ-es 

kollégák 
2024. április 23. – erdon.ro 

Horváth Anna, az országos RMDSZ önkormányzati alelnöke a hétvégén két rendezvényre is 

Bihar megyébe érkezett. Az egyik a megyei szervezet küldöttgyűlése, a másik a Kárpát-

medencei nyugdíjas-szervezetek találkozója volt. Elsősorban a közelgő helyhatósági és EP-

választásokról kérdezték. „Nagyváradon az RMDSZ biztos befutó helyet ajánlott a 

megyeszékhely és a megyei tanács esetében is. Ezt a nagyon korrekt, Cseke Attiláék által tett 

ajánlatot visszautasították, miközben országosan nem-bejutó helyet fogadtak el. Bár az idő 

vészesen fogy, a magam részéről remélem, hogy az EMSZ-es vezetők is képesek lesznek 

felülemelkedni az eddigi önös szemléleten. Ez azt kell jelentse, hogy nemcsak szavak, hanem a 

politikai döntések szintjén is igazolják, hogy számukra is fontos a magyar egység által 

felmutatható erős képviselet, és nem kockáztatnak egyetlen magyar helyet sem, amelyre lehet, 

hogy AUR-os magyargyűlölő jut majd be az ő elveszett szavazatukkal” – mondta el az 

interjúban. 

 

Van még tennivaló a tusnádfürdői napközi befejezéséig 
2024. április 23. – szekelyhon.ro 

Őszre várhatóan tényleg befejezik a tusnádfürdői napközi építését, azonban a hatósági 

engedélyek beszerzésétől függ majd, hogy az új tanév kezdetére használatba lehet-e majd venni 

az épületet. Jelenleg még javában folyik az építkezés a területen. Oláh Sándor, a Romániai 

Magyar Pedagógus Szövetség (RMPSZ) óvodafejlesztési és -beruházási programkoordinátora 

megosztotta, hogy jelenleg hol tart a tusnádfürdői napközi felépítése. Elmondta: őszre 

várhatóan befejezik az építkezést, azonban a hatósági átvételezésre és ezt követően a 

tűzvédelmi, közegészségügyi működési engedélyek beszerzésére is sor kell kerüljön, mielőtt az 

épületet használatba lehetne venni. „Megtörténhet, hogy a tanév következő kezdetén még nem 

ebben az épületben fogadják a gyerekeket” – jegyezte meg.  

 

Nincs meglepetés: Tőke Ervin lesz az EMSZ csíkszeredai polgármesterjelöltje  
2024. április 23. – szekelyhon.ro 

Harmadjára is bevállalja a polgármesterjelöltséget Tőke Ervin Csíkszeredában, aki idén is az 

Erdélyi Magyar Szövetség (EMSZ) színeiben indul a városvezetői pozícióért a júniusi 

helyhatósági választásokon. Gyűjti a lakossági aláírásokat a támogatásához. Tőke Ervinnek is 

legkevesebb ötszáz támogató aláírást kell gyűjtenie ahhoz, hogy leadhassa jelölési dossziéját 

legkésőbb április 30-ig, keddig a választási irodához. Nagyon fontos tudni, hogy az is aláírhatja 

a jelölésem támogatását, aki már más pártnak, például az RMDSZ-nek már aláírta, ebben a 

szakaszban egyelőre még lehet több jelöltet is egyszerre támogatni – hangsúlyozta 

megkeresésünkre Tőke Ervin, aki arra kéri Csíkszereda polgárait, hogy fogadják az 

önkénteseiket.  
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Beiktatta választási iratcsomóit a gyergyószentmiklósi RMDSZ  
2024. április 23. – szekelyhon.ro 

Elsőként az RMDSZ nyújtottba be jelöltjeinek iratcsomóit a június 9-ei helyhatósági 

választásra Gyergyószentmiklóson. Az előválasztáson született eredmény alapján Len Emil 

Balázs lesz a polgármesterjelölt, és teljes, azaz 22 fős listát iktattak az önkormányzati 

képviselőjelöltekkel. Ezen első helyen Barti Tihamér, a helyi szervezet elnöke szerepel. Ő ugyan 

nem indult jelöltként az előválasztáson, de amint az iktatást követő sajtótájékoztatón 

elmondta, úgy, ahogy négy éve is történt, társainak felkérésére szimbolikusan fogadta el a lista 

első helyét, jelezve, hogy az előválasztáson kinyilvánított választói akarattal egyetért, és ő is 

felvállalja a kialakult névsort.  

 

Beszélik a román nyelvet a székelyföldi magyar diákok?  
2024. április 23. – szekelyhon.ro 

Romániában élünk, de nem igazán beszélünk románul – erre az örökös problémára hívja fel a 

figyelmet az április 23-án megrendezett román nyelvi kompetenciák verseny. A versenyt 

Hargita megyei magyar anyanyelvű 9–11. osztályos diákok számára szervezték meg, amelynek 

részeként román nyelvi készségeiket mérhették fel a kisebbségi iskolások. A könyv és a szerzői 

jog április 23-i világnapja alkalmából rendezték meg a Non recuso laborem! elnevezésű román 

nyelvi kompetenciák versenyt a csíkszeredai Márton Áron Főgimnáziumban. A mindennapok 

tapasztalatai szerint Székelyföldön a magyar fiatalok jelentős része nem beszéli az ország 

nyelvét, vagy csak igen silányan. Erre lehetne cáfolat a kedden megszervezett verseny, ahol 

román nyelvi készségeiket kamatoztatva írják meg tesztjeiket a versenyzők.  

 

Idén is kiemelt finanszírozásban részesül a Kolozsvári Magyar Napok az 

önkormányzat részéről  
2024. április 23. – Krónika 

Több mint 16,2 millió lejjel támogatja Kolozsvár önkormányzata a kulturális szférában 

tevékenykedő egyesületek projektjeit ebben az évben; a képviselő-testület keddi ülésén 

szavazott a támogatások odaítéléséről. Emil Boc polgármester a tanácsülésen kijelentette, a 3 

millió eurónak megfelelő mértékű támogatás az eddigi legnagyobb, amit az önkormányzat 

nyújtott a kulturális szféra számára. A legnagyobb, 1,8 millió lejes tételt a Transilvania 

Nemzetközi Filmfesztivál (TIFF) kapta. Oláh Emesének, a kincses Kolozsvár RMDSZ-es 

alpolgármesterének tájékoztatása szerint 2024-ben a teljes támogatásból közel 2,7 millió lejt 

különítettek el a magyar rendezvények szervezésére. Az elöljáró hozzátette, sok kolozsvári civil 

szervezet eseménye, programja ezektől az önkormányzati finanszírozásoktól is függ. 2024-ben 

is kiemelt finanszírozásban részesül a Kincses Kolozsvár Egyesület, amely a Kolozsvári Magyar 

Napok megszervezésére mintegy 710 ezer lejt kapott.  
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Növelnék a magyar és a román határrendészek számát 
2024. április 23. – Krónika, maszol.ro 

Magyarország továbbra is támogatja, hogy Románia szárazföldi határaival is csatlakozzon a 

schengeni térséghez még az idén – közölte Cătălin Predoiu román belügyminiszter budapesti 

hivatali kollégájával folytatott munkamegbeszélése után. A bukaresti belügyminisztérium 

keddi közleménye szerint Predoiut Budapesten fogadta Pintér Sándor magyar belügyminiszter, 

akivel az illegális bevándorlás, valamint az ember- és kábítószer-kereskedelem felszámolása, 

illetve a határvédelem megerősítése érdekében hozandó intézkedéseket vitatta meg. Az 

intézkedések között szerepel a határrendészek számának növelése és a román és magyar 

hatóságok együttműködésének megszilárdítása ezen a téren. „Megvitattuk továbbá a polgári 

védelmi együttműködés megerősítését célzó intézkedéseket is” – idézi a belügy közleménye 

Cătălin Predoiut.  

        
Az EP-be mérte a Magyar Szövetséget az AKO 
2024. április 23. – Ma7.sk, Felvidék.ma, Új Szó, Körkép.sk 

Ha áprilisban rendezik az EP-választást, a Progresívne Slovensko nyert volna a szavazatok 

27,2%-ával, a Smer-SD (15,2%) és a Hlas-SD (14,2%) előtt. A negyedik helyen végző Republika 

párt a felmérés szerint 7,5%-os eredményt érne el, majd a KDH (6,7%), az SaS (6,5%) és a 

Magyar Szövetség következik, a küszöböt jelentő kerek 5%-os eredménnyel. Ilyen választási 

eredmény mellett a következőképpen osztoznának a pártok a Szlovákiának járó 15 EP-

képviselői mandátumon: PS 5, Smer és Hlas 3-3, a Republika, a KDH, az SaS és a Magyar 

Szövetség pedig 1-1 képviselőt küldhetne Brüsszelbe. 

 

Feszültségek csillapítása – avagy mire elég egy kihelyezett kormányülés? 
2024. április 23. – Ma7.sk 

Nagy port kavart a köztársaságielnök-választás előtt a kormány kihelyezett galántai ülése. 

Voltak, akik bűzölgő politikai összeesküvést, a magyar szavazatok megvásárlásának igyekezetét 

látták benne, mások pedig a korábban elmaradt odafigyelést és pénzt, amelyből a köz érdekeit 

szolgáló, leginkább infrastrukturális fejlesztések valósulhatnak meg a magyar többségű 

településeken. Robert Fico hangsúlyozta, hogy a kormány számára minden régiója, járása 

fontos, függetlenül attól, hogy milyen nemzetiségű emberek lakják. A Mátyusföldre kihelyezett 

ülésen a kormány közel kétmillió eurót osztott szét, de ami ennél sokkal fontosabb, hogy 

komolyabb ipari beruházások lehetőségét ígérte meg a Galántai és a Dunaszerdahelyi járásnak. 

 

Az apadó folyó krónikája (I.) 
2024. április 23. – Ma7.sk 

A legutóbbi, 2023. szeptemberi parlamenti választások apropóján dolgozta fel és tette közzé az 

elmúlt évtizedek parlamenti választásainak a magyarság szempontjából legfontosabb 

eredményeit a csallóközcsütörtöki Pro Civis társadalmi kutatásokat végző műhely, amelynek 
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vezetője, Őry Péter. Foglalkoznak a magyar nemzetiségű lakosság fogyásának a hatásával, 

akárcsak a magyar nemzetiségű lakosság elöregedésének a választási részvételre gyakorolt 

hatásával, továbbá a választási eredmények és a választásokon való részvételi hajlandóság 

kapcsolatával. A végeredmény, hogy magyar vagy magyar érdekeltségű pártokra a magyarok 

közül ilyen kevesen még nem szavaztak, mint legutóbb, 2023 szeptemberében. 

 

„A hajógyári életérzés” 
2024. április 23. – Felvidék.ma 

A komáromi Újvár Szent Borbála lőporraktárában nyílt tárlat tegnap délután – egyelőre 

ideiglenesen – a komáromi hajógyár alapításának 125. évfordulója alkalmából, ami 

fénykorában 37 hektáron terült el és Közép-Európa legnagyobb és legmodernebb ipari üzeme 

volt, amely közel ötezer embert foglalkoztatott. Magyarics József, a hajógyár utódjaként 

működő Stroje a Mechanizmy (SaM) vállalat vezérigazgatója az utóbbi 30 év kapcsán 

elmondta, a hajógyártás nem élvez támogatást, a vízi logisztika semmilyen fejlesztést nem 

remélhet. Megjegyezte, Komáromban él még egy kisebb közösség, amelyik képes megvalósítani 

a hajógyártáshoz szükséges megrendeléseket, amit a piac generál. Jelenlegi munkáik közül 

kiemelte, hogy Budapestre készítenek egy állóhajót és IV. Károly, az utolsó magyar király 

tiszteletére annak nevét fogja viselni. 

 

Felvidéki sikerek a IV. Turán Kupán 
2024. április 23. – Felvidék.ma 

A Kárpát-medence minden részéből érkeztek hagyományőrző csapatok és versenyzők a IV. 

Turán – Hagyományőrző Sportok Viadalára. A szervezők a Magyar-Turán Közhasznú 

Alapítvány és az általuk létrehozott Magyar Köböre és Hagyományőrző Sportok Szövetsége 

voltak, a helyszín pedig az albertirsai Rezgő Fészek Lovastanya. A Magyar Köböre és 

Hagyományőrző Sportok Szövetsége fő partnere lett a Nomád Világjátékoknak (World Nomad 

Games), amely idén Kazahsztánban kerül megrendezésre. A Turán Kupán jó teljesítményt elért 

versenyzők képviselik az anyaországot a Nomád Világjátékokon ősszel. Az anyaországi 

hagyományőrző sportolókon kívül szép számban voltak Felvidékről, Délvidékről, Erdélyből és 

Törökországból is versenyzők. 

 

Leleplezték Petőfi Sándor szobrát Eperjesen 
2024. április 23. – Ma7.sk, Új Szó, Körkép.sk 

Kedden leleplezték Petőfi Sándor szobrát Eperjes Fő utcáján, a rendezvényen részt vett a város 

vezetése, továbbá Balogh Csaba, Magyarország pozsonyi nagykövete, valamint Hetey Ágota 

kassai magyar főkonzul. Petőfi Eperjesen is járt, 1845-ben költőtársaival, Kerényi Frigyessel és 

Tompa Mihállyal bejárta a város környékét is, útját több versben és írásában is megörökítette. 

Szobra annak a háznak a közelében áll a Fő utcán, ahol annak idején megszállt. „Ezekben az 

időkben, amikor a szomszédos országok közötti kapcsolatokat gyakran teszik próbára 

különféle kihívások, fontos, hogy azokra az értékekre és közös dolgainkra figyeljünk, amelyek 
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összekötnek bennünket. Petőfi Sándor is egy ilyen közös pont” – mondta František Oľha 

polgármester.  
 

Harmadik nagy szponzorát is elveszítette Végh Attila Pellegrini támogatása miatt 
2024. április 23. – Körkép.sk 

Rájár a rúd a ketrecharcos, bősi Végh Attilára. A sportolótól azután fordulnak el sorra a 

szponzorai, hogy az államfőválasztás második fordulójának finisében úgy döntött, Peter 

Pellegrinit támogatja. Végh Attila harmadik, országos szinten ismert szponzora, a Corgoň 

sörgyár jelentette be április 23-án, hogy visszalép a magyar sportember szponzorációjától és a 

továbbiakban nem támogatja őt anyagilag. A Renault és a Pierre Baguette után ez a harmadik 

nagy mecénás, aki felmondta az együttműködést a sportolóval. Végh Attila mellett több, 

kormányoldali politikus állt ki a szponzorok lépése után és egyértelmű liberális, progresszív 

nyomásgyakorlásnak állították be a helyzetet. 

   
A parlamenti képviselők elfogadták a helyhatósági választásokról szóló törvény 

módosításait 
2024. április 23. – Vajma.info, Magyarszo.rs, PannonRTV 

A szerb parlament képviselői ma elfogadták a helyhatósági választásokról szóló törvény 

módosításait, amelyek meghosszabbítják a helyhatósági választások kiírásának és a 

szavazásnak a határidejét. A törvénymódosításra 165-en szavaztak igennel, 26-an nemmel, 

ketten tartózkodtak, 11-en pedig nem szavaztak a 204 képviselőből. A parlament elfogadta, 

hogy ez a törvény az indokolt okok miatt hamarabb lépjen életbe az egyébként szokványos – a 

Hivatalos Közlönyben történő megjelenésétől számított – nyolc napnál. A helyhatósági 

választásokról szóló törvény módosításai lehetővé teszik a belgrádi és más helyhatósági 

választások – ahol nem tartottak voksolást decemberben – egy napon, június 2-án történő 

megtartását. Ez volt egyébként az ellenzék egyik követelése a választási feltételek javításáról 

szóló tárgyalásokon, írja a Tanjug. 

 

Kovács Elvira az EU Parlamenti Elnökeinek Konferenciáján 
2024. április 23. – PannonRTV 

Az Európai Unió Parlamenti Elnökeinek Konferenciája zajlik Spanyolországban. Az eseményen 

a 24 EU-tagállamon kívül a tagjelölt országok házelnökei és alelnökei mellett az Európai 

Parlament képviselői is részt vesznek. A konferencián jelen van Kovács Elvira, a szerb 

parlament alelnöke is. A rendezvényt április 21-e és 23-a között tartják. Az első ülésen téma 

volt a közösségi média és a mesterséges intelligencia térhódítása kül- és védelempolitika 

szempontjából. Kovács Elvira ennek kapcsán felhívta a figyelmet arra, hogy közösen kell 

szembenéznünk ezekkel a kihívásokkal annak érdekében, hogy elkerüljük a félretájékoztatást 

és az álhírek terjedését. 
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Ma van a Szerb Katonaság napja - visszajöhet a sorkatonai szolgálat 
2024. április 23. – PannonRTV 

Ez alkalomból a szerb államfő gratulált Miloš Vučević védelmi miniszternek, Milan Mojsilović 

vezérkari főnöknek és a katonáknak. Aleksandar Vučić köszöntőjében rámutatott arra, hogy 

Szerbia hadereje, ahogy eddig is, garantálja a békét, a területi integritást, a katonai 

semlegességet és a lakosok biztonságát. A katonaság tagjai egyébként hétfő este díszsortüzet 

adtak le a Kalemegdan falairól a Szerb Katonaság napja alkalmából. A védelmi miniszter és a 

vezérkari főnök pedig megkoszorúzta az Ismeretlen Hős emlékművét az Avalán. A hónap 

végéig benyújtják a kötelező sorkatonai szolgálat visszaállítására vonatkozó értékelést és 

javaslatot annak modelljéről - mondta Milan Mojsilović. A szerb katonaság vezérkari főnöke 

hozzátette, a javaslatot a szükséges tervekkel együtt átadják a szerbiai fegyveres erők legfelsőbb 

parancsnokának, azaz a köztársasági elnöknek. A Politikának adott interjúban rámutatott, 

hogy a vezérkar több lehetséges modellt is kidolgozott. 

 

Kishegyes: A Szent Anna templom orgonájának felújítását támogatják a 

motorosok 
2024. április 23. – Vajma.info 

Kishegyesen hagyománya van annak, hogy a labdarúgópályán szerveznek majálisozást. Egykor 

a faluban a mezőgazdasági birtok volt a legnagyobb munkaadó, és ők szerveztek ott évtizedeken 

keresztül a dolgozók, de a falu minden lakója számára programokat. Idén a Kishegyesi 

Kismotoros Banda lesz a szervező, a bevételt pedig a Szent Anna templom orgonájának a 

felújítására ajánlották fel. Barna József, a civil szervezet elnöke elmondta, tavaly felkérték őket 

társszervezőnek, amikor a Vöröskereszt szervezte a programokat. Idén már önállóan állítják 

össze a programot. Lesznek játékos vetélkedők, családi programok. Két együttes fellépésére is 

számítanak. Babgulyást főznek, bárki vásárolhat majd kedvező áron, de elő kell jegyeztetni a 

063/8136-127-es telefonszámon. Természetesen italt is árusítanak, illetve egyéb ételeket is. A 

Szent Anna katolikus templom orgonája pedig felújításra szorul, a várható bevételt erre 

ajánlották fel. A régi, mechanikus orgona még a 19. században készült, Kovács István szegedi 

orgonakészítő mester készítette 1831-ben. 

 

A keletkezés és az elmúlás egyidejű megjelenítése 
2024. április 23. – Magyarszo.rs 

A zentai Városi Kisgalériában pénteken este megnyílt Varga Valentin temerini kortárs 

képzőművész Simul II. címet viselő önálló kiállítása, amelyet Kókai Eléna és Gubik Korina, a 

Városi Kisgaléria vezetői nyitottak meg. Gubik Korina Valentin munkásságát és a képtárban 

kiállított alkotásait méltatva elmondta, hogy a temerini képzőművész, aki a nagy múltú TAKT 

alkotó- és képzőművészeti tábor szervezője és jelenlegi művészeti vezetője, Szarajevóban és 

Újvidéken végezte tanulmányait. A kortárs vajdasági (magyar) képzőművészet képviselőjeként 

számos hazai és nemzetközi tárlaton is szerepelt alkotásaival – hangsúlyozta. – Varga Valentin 

művészete tudáson, olvasottságon, tudatosságon, érzelmeken alapul, a maga karakterisztikus 

és felismerhető módján, különféle vizuális eszközöket, nem hagyományos képzőművészeti 

V
a

jd
a

sá
g

 

https://pannonrtv.com/rovatok/tarsadalom/ma-van-szerb-katonasag-napja-visszajohet-sorkatonai-szolgalat
https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/29525/Kishegyes-A-Szent-Anna-templom-orgonajanak-felujitasat-tamogatjak-a-motorosok.html
https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/29525/Kishegyes-A-Szent-Anna-templom-orgonajanak-felujitasat-tamogatjak-a-motorosok.html
https://www.magyarszo.rs/vajdasag/zenta/a.307531/A-keletkezes-es-az-elmulas-egyideju-megjelenitese
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anyagokat és eljárásokat felhasználva, a születés és a halál, a keletkezés és az elmúlás egyidejű 

megjelenítésének lehetőségeit kutatja. 

 

Tesztelik a síneket az Újvidék és Verbász közötti új szakaszon, tilos megközelíteni 

a vasúti pályát 
2024. április 23. – Vajma.info 

Újvidék városa ma bejelentette, hogy mától, április 23-tól szombatig, április 27-ig tilos a 

polgároknak és a járműveknek megközelíteni, vagy áthaladni a vasúton az Újvidék-Verbász 

közötti szakaszon. Ennek oka a vasúti sínek tesztelése. „A tesztelés során az Újvidék-Verbász 

szakaszon 200 km/h sebességgel közlekednek a gyorsvonatok, a gyorsvasút kapcsolati hálózata 

pedig 25 kV feszültség alatt lesz, ezért rendkívül veszélyes a közelébe menni”, tájékoztatott a 

városvezetés. Hozzátették: a biztonság érdekében be kell tartani a terepen dolgozók utasításait, 

a vasúton történő átkeléskor pedig az alul- és felüljárókat kell használni, írja a 021.rs. 

       
Megszavazta az USA Képviselőháza az Ukrajnának szánt segélyt 
Az Egyesült Államok Képviselőháza (a Kongresszus alsóháza – a szerk.) múlt szombaton, 

április 20-án jóváhagyta azt a törvényjavaslatot, amely lehetővé teszi, hogy Washington 2025. 

szeptember végéig 60,8 milliárd dollár értékű segélyt nyújtson Ukrajnának. A dokumentum 

elfogadását 310 kongresszusi képviselő támogatta, 112-en szavaztak ellene – tudósított a DW. 

A törvényjavaslat 13,8 milliárd dollárt irányoz elő Kijevnek fegyverek és felszerelések 

vásárlására, további 13,4 milliárd dollárt a már Ukrajnába szállított fegyverek cseréjére és 

javítására, valamint az ukrán hadsereg kiképzésére. Ezenkívül 23,2 milliárd dollárt az amerikai 

fegyverkészletek feltöltésére különítenének el. 

 

Úton a kiképzési központba: a hadköteles epilepsziás rohamot kapott, meghalt 
2024. április 23. – KISZo.net, Karpat.in.ua 

Április 23-án a kárpátaljai területi toborzóközpont közölte, hogy egy hadköteles korú férfi 

epilepsziás roham következtében elhunyt, miközben a kiképzési központba tartottak vele. „A 

tragédia útközben történt a kiképzési központba tartva. A hadköteles személynél epilepsziás 

roham lépett fel” – olvasható a közleményben. Hozzátették, hogy a kísérő tiszt elsősegélyt 

nyújtott és mentőt hívott. A mentősök azonban már nem tudták megmenteni a behívott férfit. 

Dmitro Lubinec emberi jogi biztos közölte, eljárást indít az ügyben az emberi jogok megsértése 

miatt, és „az esetet a személyes ellenőrzése alá veszi”. 

 

KMPSZ: sikeres matematikaversenyek Beregszászban 
2024. április 23. – Karpat.in.ua 

2024. április 20-án Beregszászban, a Rákóczi-főiskolán a Kárpátaljai Magyar 

Pedagógusszövetség által megrendezett matematikaversenyek második fordulóban azok 

vehettek része, akik átlag feletti pontszámot értek el a matematika tanulmányi versenyek első 
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https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/29527/Tesztelik-a-sineket-az-Ujvidek-es-Verbasz-kozotti-uj-szakaszon-tilos-megkozeliteni-a-vasuti-palyat.html
https://www.vajma.info/cikk/vajdasag/29527/Tesztelik-a-sineket-az-Ujvidek-es-Verbasz-kozotti-uj-szakaszon-tilos-megkozeliteni-a-vasuti-palyat.html
https://karpataljalap.net/2024/04/23/megszavazta-az-usa-kepviselohaza-az-ukrajnanak-szant-segelyt
https://kiszo.net/2024/04/23/uton-a-kikepzesi-kozpontba-a-hadkoteles-epilepszias-rohamot-kapott-meghalt/
https://life.karpat.in.ua/?p=185044&lang=hu
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fordulójában. Idén kétszáz matematikát szerető diák jelent meg kísérő tanárával vagy szüleivel 

a beregszászi főiskolán. A tantárgyi vetélkedők közös, ünnepélyes megnyitójára a Rákóczi-

főiskola átriumában került sor, ahol a megjelenteket köszöntötte Orosz Ildikó megyei 

képviselő, a lebonyolító KMPSZ és a helyszínt biztosító Rákóczi-főiskola elnöke, valamint 

Szilágyi Lajos, a KMPSZ Beregszászi Járási Szervezetének elnöke. 

 

Könyvbemutató a MMMH-ban 
2024. április 23. – Karpat.in.ua 

Bakkancsra fel! Túralehetőségek Kárpátalján címmel, ukrán és magyar nyelvű kiadvány 

bemutatójára került sor a Munkácsy Mihály Magyar Házban. A könyv Kárpátalja hegycsúcsait, 

természeti látnivalóit és egyéb érdekességeit mutatja be 35 gyalogtúra részletes leírásán 

keresztül. Horváth Zoltán, a kiadvány szerzője tapasztalt túravezető, az általa ajánlott 

útvonalakat személyesen térképezte fel. A fotókkal és térképekkel gazdagon illusztrált könyv 

kiadása az Európai Unió Magyarország – Szlovákia – Románia – Ukrajna Határon Átnyúló 

Együttműködési Program finanszírozásával a Kárpátaljai Magyar Turisztikai Tanács 

kezdeményezésére valósult meg. 

 

XV. Együtt írótábor – Kárpátaljai Magyar Irodalmi Napok 
2024. április 23. – KISZo.net 

A Magyar Értelmiségiek Kárpátaljai Közössége (MÉKK) szervezésében, az Együtt folyóirat, a 

Kovács Vilmos Irodalmi Társaság (KVIT) vidékünkön maradt szerzőinek közreműködésével 

április 16.-19. között rendhagyó irodalomórákra, író-olvasó találkozókra került sor Kárpátalja 

több településén. Az első rendhagyó irodalomórára az Ungvári Nemzeti Egyetemen került sor, 

a költők, írók, s szervezők útja innen a Gáti Kovács Vilmos Líceumba vezetett, ahol közel 

kétszáz tanuló vett részt az irodalomórán. Az alkalommal élve megkoszorúzták a tanintézmény 

falát díszítő Kovács Vilmos-emléktáblát. Ellátogattak a Beregszászi Bethlen Gábor Líceumba 

is, szinte az egész iskola részt vett az irodalmárokkal való találkozón. 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

https://life.karpat.in.ua/?p=185123&lang=hu
https://kiszo.net/2024/04/23/xv-egyutt-irotabor-karpataljai-magyar-irodalmi-napok/
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Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2024. április 23. – Kossuth Rádió 

 

Együttműködő nemzet - a határon túli magyarság helyzete és jövője címmel szervezett 

beszélgetést Szabadkán a Keresztény Értelmiségiek Szövetsége. A rendezvény vendégei Szili 

Katalin miniszterelnöki főtanácsadó, és Pásztor Bálint, a VMSZ elnöke voltak, akiket a 

találkozó házigazdája Zachar Péter, a KÉSZ társelnöke kérdezett.  

 

A napokban jelentette be Pásztor Bálint a VMSZ elnöke, hogy Vicsek Annamária a délvidéki 

jelölt a Fidesz-KDNP Európai parlamenti választási listáján: Vicsek Annamária, a korábbi 

szerbiai oktatási államtitkár 8. helyen szerepe.  

 

Vincze Loránt európai parlamenti képviselő hónapok óta járja Erdély több városát, 

közönségtalálkozókon hallgatta meg a vélt vagy valós kritikákat az Európai Unióról. Úgy véli, 

nem dolga, hogy megvédje EU-t, viszont az igen, hogy azon munkálkodjanak képviselő 

társaival együtt, hogy a jövőben jobb döntések szülessenek Brüsszelben.  

 

Marosvásárhelyen Soós Zoltán független polgármesterjelöltet egyaránt támogatja az RMDSZ 

és az Erdélyi Magyar Szövetség. A két magyar politikai szervezetnek azonban nem sikerült 

megegyeznie egy közös magyar tanácsosi jelöltlista indításában, így egymással is versenyeznek 

majd a városi tanácsosi helyekért. A magyar-magyar összefogás kudarca miatt a két fél egymást 

okolja. Az RMDSZ ajánlata korrekt és méltányos volt - mondja Kovács Mihály Levente, a 

szervezet marosvásárhelyi elnöke.  

 

Nyílt napot tartottak a Munkácsi Szent István Líceumban a jelentkező diákok, a szüleik és az  

érdeklődők számára. A munkácsi - Kárpátalja egyetlen magyar római katolikus iskolája, így az 

egyház egyik alappillérének számít, rendkívül népszerű a hívek körében, de más felekezethez 

tartozók is szívesen jelentkeznek ide.  

 

Márton Áron püspök tiszteletére nyitottak emlékkiállítást a kolozsvári Ars Sacra 

Claudiopolitana Egyházművészeti Kiállítótérben. Az Imacsokrok Márton Áron püspöknek 

című vándorkiállítást négy évvel ezelőtt hozták létre a Gyulafehérvári Főegyházmegye 

Levéltárának anyagából. A tárlat központi részét azok az imacsokrok képezik, amelyeket a 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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püspök a híveitől kapott. Ezek kézzel fogható jelei a Márton Áront övező szeretetnek, ami négy 

évtizedes szolgálata alatt folyamatosan megnyilvánult. A kiállításról a kolozsvári Szent Mihály 

Plébánia főesperes plébánosa, László Attila beszélt.  

 

Hármas ünnep volt Gombaszögön a Sine Metu egyesület központjában. Gazdagodott a 

felvidéki magyar fiatalságnak is otthont adó fesztiválhelyszín, ahonnan mostantól egy 

drótkötélpályán lehet leereszkedni a pálos monostor rom területre, átadták az Andrássy kúria 

állandó tárlatát és megünnepelték, hogy 33 műemlék közül az internetes szavazáson az 

Andrássy kúria nyerte el a Fénix-díjat, és ezzel – tavaly - az Év műemléke lett Szlovákiában.  

 


